

COMMUNIQUE DE L'OFFICE INTERNATIONAL D'HYGIENE PUBLIQUE

N° 322.

Renseignements reçus du 3 au 9 janvier 1935.

Information received from January 3rd to 9th, 1935.

Ce Communiqué contient les informations reçues par l'Office International d'Hygiène publique en exécution de la Convention sanitaire internationale de 1926, directement ou par l'intermédiaire des Bureaux suivants, agissant comme Bureaux régionaux pour l'application de cette Convention:

Bureau d'Extrême-Orient de l'Organisation d'hygiène de la Société des Nations, Singapour.
Bureau Sanitaire Panaméricain, Washington.
Bureau régional du Conseil sanitaire maritime et quarantenaire d'Egypte, Alexandrie.

I. — PREMIERS CAS (Articles 1^{er} et 2 de la Convention sanitaire internationale de 1926).

Asie. — SIAM: *peste* — 1 cas le 4 janvier dans la province de Rajpuri, cercle du même nom.

II. — CAS NOUVEAUX DANS DES LOCALITÉS OÙ AUCUN CAS N'A ÉTÉ NOTIFIÉ DEPUIS AU MOINS TROIS SEMAINES (Articles 1^{er} et 2).

Asie. — CEYLAN: Port: Colombo, *peste* — 1 cas pendant la semaine finissant le 29 décembre (la dernière manifestation de peste à Colombo remontait à la semaine finissant le 1^{er} décembre 1934).

INDE BRITANNIQUE: Port: Bassein, *peste* — 1 cas, 1 décès pendant la semaine finissant le 29 décembre (le dernier cas de peste à Bassein remontait à la semaine finissant le 17 novembre 1934).

Provinces: du 23 au 29 décembre, districts signalés comme nouvellement atteints de: *peste* — Kaira (Bombay); *choléra* — Gaya (Bihar); *variolo* — Patna (Bihar), Meiktila (Birmanie), Jubbulpore (Provinces Centrales), Yeotmal (Berar), Gurgaon, Amritsar, Lahore (Pendjab).

III. — MARCHE DES ÉPIDÉMIES (Article 4).

Afrique. — AFRIQUE-OCCIDENTALE FRANÇAISE: *peste* — du 21 au 31 décembre, 1 cas, 1 décès à Tivaouane, Sénégal (11-20 décembre, néant; 1^{er}-10 décembre, 2 cas, 2 décès dans la circonscription de Dakar); *fièvre jaune* — du 21 au 31 décembre, 1 cas, 1 décès chez un indigène à Toumodi, cercle de Nzi-Comoë, Côte d'Ivoire (11-20 décembre, 1 cas, 1 décès à Diekekro, cercle de Nzi-Comoë; 1^{er}-10 décembre, 18 cas suspects, 11 décès dans ce cercle, dont 15 cas, 10 décès à Toumodi et 3 cas, 1 décès à Dibro, subdivision de Toumodi).

Mesures administratives contre la fièvre jaune. — a) Un arrêté du Gouverneur de la Côte d'Ivoire, n° 3887 du 18 décembre 1934, a rapporté l'arrêté n° 3641 qui avait placé la subdivision de Zuenoula sous le régime du danger imminent.

b) Un arrêté du Gouverneur du Niger, du 27 décembre 1934, a placé les circonscriptions de Maradi

This Communiqué incorporates information supplied to the Office International d'Hygiène publique under the terms of the International Sanitary Convention, 1926, directly or through the following organisations, which act as regional Bureaux for the purposes of that Convention:

League of Nations Health Organisation Eastern Bureau, Singapore.
The Pan-American Sanitary Bureau, Washington.
The Regional Bureau of the Sanitary Maritime and Quarantine Board of Egypt, Alexandria.

I. — FIRST CASES (Articles 1 and 2 of the International Sanitary Convention of 1926).

Asia. — SIAM: *plague* — 1 case on January 4th in the province of Rajpuri, district of the same name.

II. — NEW CASES IN LOCALITIES WHERE NO CASE HAS BEEN REPORTED FOR THE LAST THREE WEEKS (Articles 1 and 2).

Asia. — CEYLON: Port: Colombo, *plague* — 1 case during the week ended December 29th (the last case of plague reported at Colombo dates back to the week ended December 1st, 1934).

BRITISH INDIA: Port: Bassein, *plague* — 1 case, 1 death during the week ended December 29th (the last case of plague at Bassein dates back to the week ended November 17th, 1934).

Provinces: December 23rd to 29th, districts reported as newly infected: *plague* — Kaira (Bombay); *cholera* — Gaya (Bihar); *smallpox* — Patna (Bihar), Meiktila (Burma), Jubbulpore (Central Provinces), Yeotmal (Berar), Gurgaon, Amritsar, Lahore (Punjab).

III. — PROGRESS OF EPIDEMICS (Article 4).

Africa. — FRENCH WEST AFRICA: *plague* — December 21st to 31st, 1 case, 1 death at Tivaouane, Senegal (December 11th to 20th, nil; December 1st to 10th, 2 cases, 2 deaths in the district of Dakar); *yellow fever* — December 21st to 31st, 1 case, 1 death, a native, at Toumodi, district of Nzi-Comoe, Ivory Coast (December 11th to 20th, 1 case, 1 death at Diekekro, district of Nzi-Comoe; December 1st to 10th, 18 suspected cases, 11 deaths in the district, including 15 cases, 10 deaths at Toumodi and 3 cases, 1 death at Dibro, sub-district of Toumodi).

Administrative measures taken against yellow fever. — (a) A Decree No. 3887, dated December 18th, 1934, of the Governor of Ivory Coast, withdrew the Decree No. 3641, which placed the sub-district of Zuenoula under the régime of imminent danger.

(b) A Decree, dated December 27th, 1934, of the Governor of Niger, placed the districts of

et de Zinder sous le régime du danger imminent en raison de l'existence de la fièvre jaunée à Kano, en Nigéria britannique.

ALGÉRIE: *typhus exanthématique* — du 23 au 29 décembre, 5 cas indigènes à Châteaudun (département de Constantine); du 16 au 22 décembre, 8 cas indigènes dans le département de Constantine, dont 7 à La Meskiana et 1 à Khenchela; du 9 au 15 décembre, 2 cas indigènes dans le département d'Alger, dont 1 à Sidi-Aïssa et 1 à Ain-Bessem.

CONGO BELGE: *typhus exanthématique* — du 16 au 22 décembre, Territoires du Ruanda-Urundi, 2 cas, aucun décès (9-15 décembre, néant; 2-8 décembre, 2 cas).

EGYPTE: Ensemble du pays, du 17 au 23 décembre, *typhus exanthématique* — 18 cas, 1 décès, ainsi répartis: Port-Saïd, 1 cas; Provinces: Beheira, 4 cas, 1 décès; Gharbiéh, 2 cas; Menoufieh, 11 cas (10-16 décembre, Egypte, 9 cas, 2 décès); *variole* — 2 cas, 1 décès dans la province d'Assiout (10-16 décembre, 1 décès dans cette province).

GAMBIE: *fièvre jaune* — les 2 cas mortels, signalés du 17 au 25 décembre, se sont produits à Bathurst (voir paragraphe III du communiqué n° 321).

KÉNIA: *peste* — du 2 au 8 décembre, 3 cas (25 novembre-1^{er} décembre, 2 cas); *variole* — du 9 au 15 décembre, 1 cas; du 2 au 8 décembre, 5 cas.

MAROC: *typhus exanthématique* — du 23 au 29 décembre, 1 cas dans la tribu des Masmouda, territoire d'Ouezzane (16-22 décembre, 1 cas, 1 décès dans la même tribu).

NIGÉRIA: *fièvre jaune* — Kano: 2 cas, diagnostiqués d'abord l'un fièvre typhoïde, l'autre fièvre non déterminée, ont été admis à l'hôpital avant le 12 décembre. Tous deux ont guéri. Le diagnostic établi par le test de protection est celui de fièvre jaune. Quatre cas suspects de cette même maladie, constatés chez des indigènes, ont été admis à l'hôpital de Kano entre les 4 et 24 décembre. Aucun décès. L'index *Aedes* est pratiquement nul. *Variole* — du 18 au 24 novembre, 55 cas, 21 décès.

NYASSALAND: *variole* — du 27 novembre au 3 décembre, 2 cas; du 1^{er} au 31 octobre, 14 cas, 2 décès (1^{er}-30 septembre, 29 cas).

UGANDA: *peste* — du 9 au 15 décembre, 16 cas, 16 décès, dont 12 cas, 12 décès dans la province de Buganda, 4 cas, 4 décès dans la province du Nord; du 2 au 8 décembre, 13 cas, 13 décès, dont 6 cas, 6 décès dans la province de Buganda, 4 cas, 4 décès dans la province de l'Est, 3 cas, 3 décès dans la province du Nord; du 1^{er} au 31 octobre, 96 cas, 92 décès, dont 34 cas, 32 décès dans la province de Buganda, 62 cas, 60 décès dans la province de l'Est (1^{er}-30 septembre, Ouganda, 54 cas, 54 décès). *Typhus exanthématique* — du 2 au 8 décembre, 1 cas dans la province de l'Ouest.

SIERRA-LEONE: *variole* — du 11 au 24 novembre, 133 cas, 21 décès, dont 3 cas à Bonthe (28 octobre-10 novembre, 60 cas, dont 1 importé, 10 décès).

SOUDAN: *variole* — du 30 décembre au 5 janvier, 2 cas, ports indemnes (23-29 décembre, 11 cas).

RHODÉSIE DU NORD: *variole* — du 13 au 19 novembre, 2 décès.

TANGANYIKA: *variole* — du 11 au 24 novembre, 2 cas.

TUNISIE: *typhus exanthématique* — du 24 au 31 décembre, 16 cas, dont 1 à Tunis, 1 à Khalsi, Tebourba, contrôle de Tunis, 4 au camp d'Aïn Karma, contrôle de Tebourouk, 10 à Deggache, contrôle de Tozeur, 2 décès dans ce dernier contrôle (17-23 décembre, Tunisie, 21 cas).

UNION DE L'AFRIQUE DU SUD: du 9 au 22 décembre, *peste* — 2 cas dans l'intérieur du pays; *typhus exanthématique* — 22 districts de l'intérieur accusent de nouveaux cas; *variole* — 1 district de l'intérieur accuse de nouveaux cas.

Maradi and of Zinder under the régime of imminent danger on account of the existence of yellow fever at Kano, in British Nigeria.

ALGERIA: *typhus* — December 23rd to 29th, 5 native cases at Châteaudun (Constantine department); December 16th to 22nd, 8 native cases in the department of Constantine, including 7 at La Meskiana and 1 at Khenchela; December 9th to 15th, 2 native cases in the department of Algiers, including 1 at Sidi-Aïssa and 1 at Ain-Bessem.

BELGIAN CONGO: *typhus* — December 16th to 22nd, Ruanda-Urundi Territories, 2 cases, no deaths (December 9th to 15th, nil; December 2nd to 8th, 2 cases).

EGYPT: Whole country: December 17th to 23rd, *typhus* — 18 cases, 1 death, distributed as follows: Port Saïd, 1 case; Provinces: Beheira, 4 cases, 1 death; Gharbiya, 2 cases; Minufiya, 11 cases (December 10th to 16th, Egypt, 9 cases, 2 deaths); *smallpox* — 2 cases, 1 death in the province of Asyut (December 10th to 16th, 1 death in this province).

GAMBIA: *yellow fever* — the 2 fatal cases reported between December 17th and 25th occurred at Bathurst (see paragraph III of Communiqué No. 321).

KENYA: *plague* — December 2nd to 8th, 3 cases (November 25th to December 1st, 2 cases); *smallpox* — December 9th to 15th, 1 case; December 2nd to 8th, 5 cases.

MOROCCO: *typhus* — December 23rd to 29th, 1 case among the Masmouda tribe, Ouezzane territory (December 16th to 22nd, 1 case, 1 death among this same tribe).

NIGERIA: *yellow fever* — Kano: 2 cases of fever, one first considered as typhoid and the other undetermined, were admitted to hospital before December 12th. Both recovered. As a result of the protection test, a diagnosis of yellow fever was made; 4 suspected cases of this same disease, all natives, were admitted into Kano Hospital between December 4th and 24th. No deaths have occurred. The *Aedes* index is practically nil. *Smallpox* — November 18th to 24th, 55 cases, 21 deaths.

NYASSALAND: *smallpox* — November 27th to December 3rd, 2 cases; October 1st to 31st, 14 cases, 2 deaths (September 1st to 30th, 29 cases).

UGANDA: *plague* — December 9th to 15th, 16 cases, 16 deaths, including 12 cases, 12 deaths in the province of Buganda, 4 cases, 4 deaths in the Northern province; December 2nd to 8th, 13 cases, 13 deaths, including 6 cases, 6 deaths in the province of Buganda, 4 cases, 4 deaths in the Eastern province, 3 cases, 3 deaths in the Northern province; October 1st to 31st, 96 cases, 92 deaths, including 34 cases, 32 deaths in the province of Buganda, 62 cases, 60 deaths in the Eastern province (September 1st to 30th, Uganda, 54 cases, 54 deaths). *Typhus* — December 2nd to 8th, 1 case in the Western province.

SIERRA LEONE: *smallpox* — November 11th to 24th, 133 cases, 21 deaths, including 3 cases at Bonthe (October 28th to November 10th, 60 cases, including 1 imported case, 10 deaths).

SUDAN: *smallpox* — December 30th to January 5th, 2 cases, ports free from infection (December 23rd to 29th, 11 cases).

NORTHERN RHODESIA: *smallpox* — November 13th to 19th, 2 deaths.

TANGANYIKA TERRITORY: *smallpox* — November 11th to 24th, 2 cases.

TUNISIA: *typhus* — December 24th to 31st, 16 cases, including 1 at Tunis, 1 at Khalsi, Tebourba, civil district of Tunis, 4 in the Camp of Aïn Karma, district of Teboursuk, 10 at Deggache, district of Tozeur, 2 deaths in that district (December 17th to 23rd, Tunisia, 21 cases).

UNION OF SOUTH AFRICA: December 9th to 22nd, *plague* — 2 cases inland; *typhus* — new cases are reported in 22 inland districts; *smallpox* — new cases are reported in 1 inland district.

Renseignements statistiques pour le mois de novembre 1934: *peste* — 3 cas, 1 décès dans l'Etat libre d'Orange, dont 2 cas, 1 décès indigènes et 1 cas européen (1^{er}-31 octobre, 3 cas, 2 décès dans cet Etat); *typhus exanthématique* — 575 cas, 46 décès, dont 223 cas indigènes avec 14 décès dans la province du Cap, 2 cas indigènes et 2 cas européens au Natal, 308 cas indigènes avec 31 décès et 1 cas européen dans l'Etat libre d'Orange, 37 cas indigènes avec 1 décès et 2 cas européens au Transvaal (1^{er}-31 octobre, Union, 871 cas, 121 décès); *varioloïde* — 3 cas indigènes, dont 1 dans l'Etat libre d'Orange et 2 au Transvaal.

Amérique. — CANADA: *varioloïde* — du 18 novembre au 1^{er} décembre, 1 cas dans la province d'Alberta.

EQUATEUR: du 1^{er} au 31 juillet, *varioloïde* — 12 cas, sans décès à Cuenca; *varioloïde* — 10 cas, sans décès, dont 3 à Quito, 1 à Ibarra, 6 à Latacunga.

ETATS-UNIS: *typhus exanthématique* — 1^o Etats: du 2 au 8 décembre, 11 cas, ainsi répartis: Caroline du Nord 1, Géorgie 4, Alabama 1, Louisiana 2, Texas 3; 2^o Villes: du 25 novembre au 1^{er} décembre, 2 cas dont 1 à Birmingham, 1 à San Antonio; *varioloïde* — du 23 au 29 décembre, 113 cas dans 47 Etats et le district fédéral (16-22 décembre, 122 cas).

Asie. — CEYLON: Port: Colombo, *varioloïde* — du 30 décembre au 5 janvier, 1 cas (23-29 décembre, néant; 16-22 décembre, 1 cas).

CHINE: Ports: Canton, *varioloïde* — du 30 décembre au 5 janvier, 1 cas (23-29 décembre, 4 cas); Chang-Hai, *varioloïde* — du 23 au 29 décembre, 2 cas (16-22 décembre, 1 cas); Tsingtao, *varioloïde* — du 11 au 17 novembre, 2 cas.

ETATS DU LEVANT SOUS MANDAT FRANÇAIS: *varioloïde* — du 16 au 22 décembre, 18 cas dans l'intérieur du pays, dont 17 dans l'Etat de Syrie (4 à Damas) et 1 dans la République libanaise (9-15 décembre, 66 cas dans l'intérieur, dont 64 dans l'Etat de Syrie (13 à Damas) et 2 dans la République libanaise; 2-8 décembre, 30 cas, dont 19 à Damas; 25 novembre-1^{er} décembre, 49 cas, dont 26 à Damas).

HONG-KONG: *varioloïde* — du 30 décembre au 5 janvier, 1 cas.

INDE BRITANNIQUE: Ports:

	Semaines	23-29.XII		16-22.XII		9-15.XII		Weeks	
		C.	D.	C.	D.	C.	D.		
Karatchi	<i>varioloïde</i>	3	0	4	1	0	0	<i>smallpox</i>	Karachi
Bombay	<i>varioloïde</i>	9	6	8	3	1	0	<i>smallpox</i>	Bombay
Tuticorin	<i>varioloïde</i>	0	0	0	0	1	1	<i>smallpox</i>	Tuticorin
Négapatam	<i>varioloïde</i>	10	0	2	1	10	1	<i>smallpox</i>	Negapatam
Madras	<i>choléra</i>	8	4	5	4	8	3	<i>cholera</i>	Madras
	<i>varioloïde</i>	2	0	2	2	8	4	<i>smallpox</i>	
Vizagapatam	<i>varioloïde</i>	4	1	5	1	8	6	<i>smallpox</i>	Vizagapatam
Calcutta	<i>choléra</i>	49	21	36	14	46	15	<i>cholera</i>	Calcutta
	<i>varioloïde</i>	14	9	22	9	10	5	<i>smallpox</i>	
Chittagong	<i>choléra</i>	4	0	1	0	3	3	<i>cholera</i>	Chittagong
Bassein	<i>choléra</i>	4	3	5	4	4	2	<i>cholera</i>	Bassein
Rangoun	<i>varioloïde</i>	2	1	0	0	0	0	<i>smallpox</i>	Rangoon

Provinces: du 23 au 29 décembre, districts où est signalée une extension de: *peste* — Satara (Bombay), Henzada (Birmanie), Hoshangabad (Provinces Centrales), Yeotmal (Berar), Muzaffarnagar, Etah (Provinces Unies); *choléra* — Birbhum, Dinajpur, Noakhali, Backergunge (Bengale), Sylhet, Kamrup (Assam); *varioloïde* — Kaira (Bombay), Minbu (Birmanie), Mandla (Provinces Centrales), Muzaffarnagar (Provinces Unies).

Statistical information for the month of November 1934: *plague* — 3 cases, 1 death in the Orange Free State, including 2 native cases, 1 death and 1 European case (October 1st to 31st, 3 cases, 2 deaths in that State); *typhus* — 575 cases, 46 deaths, including 223 native cases with 14 deaths in Cape province, 2 native cases and 2 European cases in Natal, 308 native cases with 31 deaths and 1 European case in the Orange Free State, 37 native cases with 1 death and 2 European cases in Transvaal (October 1st to 31st, Union, 871 cases, 121 deaths); *smallpox* — 3 native cases, including 1 in the Orange Free State and 2 in Transvaal.

America. — CANADA: *smallpox* — November 18th to December 1st, 1 case in Alberta province.

ECUADOR: July 1st to 31st, *smallpox* — 12 cases, no deaths, at Cuenca; *varioloïde* — 10 cases, no deaths, including 3 cases at Quito, 1 at Ibarra, 6 at Latacunga.

UNITED STATES: *typhus* — (1) States: December 2nd to 8th, 11 cases, distributed as follows: North Carolina 1, Georgia 4, Alabama 1, Louisiana 2, Texas 3; (2) Towns: November 25th to December 1st, 2 cases, including 1 at Birmingham, 1 at San Antonio; *smallpox* — December 23rd to 29th, 113 cases in 47 States and in the District of Columbia (December 16th to 22nd, 122 cases).

Asia. — CEYLON: Port: Colombo, *smallpox* — December 30th to January 5th, 1 case (December 23rd to 29th, nil; December 16th to 22nd, 1 case).

CHINA: Ports: Canton, *smallpox* — December 30th to January 5th, 1 case (December 23rd to 29th, 4 cases); Shanghai, *smallpox* — December 23rd to 29th, 2 cases (December 16th to 22nd, 1 case); Tsingtao, *smallpox* — November 11st to 17th, 2 cases.

STATES IN THE LEVANT UNDER FRENCH MANDATE: *smallpox* — December 16th to 22nd, 18 cases inland, including 17 in the State of Syria (4 at Damascus) and 1 in the Lebanon Republic (December 9th to 15th, 66 cases inland, including 64 in the State of Syria (13 at Damascus) and 2 in the Lebanon Republic; December 2nd to 8th, 30 cases, including 19 at Damascus; November 25th to December 1st, 49 cases, including 26 at Damascus).

HONG-KONG: *smallpox* — December 30th to January 5th, 1 case.

BRITISH INDIA: Ports:

Provinces: December 23rd to 29th, districts where an extension is reported: *plague* — Satara (Bombay), Henzada (Burma), Hoshangabad (Central Provinces), Yeotmal (Berar), Muzaffarnagar, Etah (United Provinces); *cholera* — Birbhum, Dinajpur, Noakhali, Backergunge (Bengal), Sylhet, Kamrup (Assam); *smallpox* — Kaira (Bombay), Minbu (Burma), Mandla (Central Provinces), Muzaffarnagar (United Provinces).

	Semaines	23-29.XII		16-22.XII		9-15.XII		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Assam	<i>choléra</i>	168	86	89	56	297	126	<i>cholera</i> Assam
Présidence de Bombay	<i>peste</i>	170	108	199	128	189	117	<i>plague</i> Bombay Presidency
	<i>choléra</i>	21	14	51	28	83	32	<i>cholera</i>
	<i>variolo</i>	484	138	742	147	580	102	<i>smallpox</i>
Birmanie	<i>peste</i>	21	20	15	12	32	25	<i>plague</i> Burma
	<i>choléra</i>	44	37	72	60	40	35	<i>cholera</i>
	<i>variolo</i>	28	6	6	3	8	1	<i>smallpox</i>
Provinces Centrales et Béarar	<i>peste</i>	49	11	53	5	39	9	<i>plague</i> Central Provinces and Berar
	<i>choléra</i>	2	1	26	22	34	12	<i>cholera</i>
	<i>variolo</i>	42	8	135	10	64	10	<i>smallpox</i>
Présidence de Madras	<i>peste</i>	8	4	3	3	3	1	<i>plague</i> Madras Presidency
	<i>choléra</i>	75	45	383	173	563	268	<i>cholera</i>
	<i>variolo</i>	88	15	120	22	199	44	<i>smallpox</i>
Province Frontière Nord-Ouest	<i>variolo</i>	4	5	31	11	10	1	<i>smallpox</i> North-West Frontier Province

	Semaines	16-22.XII		9-15.XII		2-8.XII		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Pendjab	<i>peste</i>	11	6	8	7	17	13	<i>plague</i> Punjab
	<i>variolo</i>	86	46	38	12	80	13	<i>smallpox</i>

INDE FRANÇAISE: Territoire de Pondichéry, du 2 au 8 décembre, *choléra* — 2 cas, 2 décès (11 novembre-1^{er} décembre, néant; 4-10 novembre, 4 cas, 2 décès; *variolo* — 30 cas, 31 décès (25 novembre-1^{er} décembre, 34 cas, 22 décès).

INDOCHINE: Ports: Haïphong, *variolo* — du 30 décembre au 5 janvier, 1 cas; Tourane, *variolo* — du 30 décembre au 5 janvier, 1 cas (23-29 décembre, 3 cas).

JAPON: *variolo* — du 18 au 24 novembre, 2 cas dans la ville de Kumamoto.

MACAO: *variolo* — du 30 décembre au 5 janvier, 15 cas, 12 décès (23-29 décembre, 15 cas, 10 décès).

PALESTINE: *typhus exanthématique* — du 30 décembre au 5 janvier, 2 cas dans le district de Jaffa (23-29 décembre, Palestine, 2 cas).

PERSE: *typhus exanthématique* — du 8 au 14 décembre, 25 cas, 3 décès, ainsi répartis: Rézaïeh (Azerbaïdjan Ouest) 3 cas; Tauriz (Azerbaïdjan Est) 4 cas, 2 décès; Kasvine, 3 cas, 1 décès; Kermandjah, 15 cas (1^{er}-7 décembre, Perse, 10 cas).

SIAM: *variolo* — du 30 décembre au 5 janvier, 8 cas dans la province de Xiengmai, cercle de Bayab (23-29 décembre, néant; 16-22 décembre, 20 cas, 1 décès dans la même province).

TRANSJORDANIE: *variolo* — du 1^{er} au 30 novembre, 1 cas.

Europe. — ESPAGNE: *varioloïde* — du 16 au 22 décembre, 14 cas, ainsi répartis: Carmona 1, province de Badajoz 2, région de la Catalogne 11.

GRANDE-BRETAGNE (ANGLETERRE ET PAYS DE GALLES): *variolo* — du 1^{er} au 30 novembre, la *variolo* a été mentionnée comme cause de décès dans un cas qui a été provisoirement attribué à Havant U.D. (Hants).

GRÈCE: du 1^{er} au 30 novembre, *typhus exanthématique* — 5 cas, 1 décès, ainsi répartis: Athènes, 2 cas; Drama, 2 cas; Jannina, 1 cas, 1 décès (1^{er}-31 octobre, Grèce, 6 cas); *variolo* — 2 cas à Salonique (1^{er}-31 octobre, Grèce, 1 cas).

HONGRIE: *typhus exanthématique* — le 29 décembre, 1 cas dans le village de Nadasladany, département de Fejer.

LITHUANIE: *typhus exanthématique* — du 17 au 31 décembre, 3 cas, ainsi répartis par districts: Kedainiai 1, Seiniai 1, Trakai 1 (10-16 décembre, Lithuanie, 4 cas).

POLOGNE: *typhus exanthématique* — du 16 au 22 décembre, 33 cas, 1 décès (9-15 décembre, 38 cas, 1 décès).

FRENCH INDIA: Territory of Pondicherry, December 2nd to 8th, *cholera* — 2 cases, 2 deaths (November 11th to December 1st, nil; November 4th to 10th, 4 cases, 2 deaths); *smallpox* — 30 cases, 31 deaths (November 25th to December 1st, 34 cases, 22 deaths).

INDO-CHINA: Ports: Haiphong, *smallpox* — December 30th to January 5th, 1 case; Tourane, *smallpox* — December 30th to January 5th, 1 case (December 23rd to 29th, 3 cases).

JAPAN: *smallpox* — November 18th to 24th, 2 cases in the town of Kumamoto.

MACAO: *smallpox* — December 30th to January 5th, 15 cases, 12 deaths (December 23rd to 29th, 15 cases, 10 deaths).

PALESTINE: *typhus* — December 30th to January 5th, 2 cases in the district of Jaffa (December 23rd to 29th, Palestine, 2 cases).

PERsia: *typhus* — December 8th to 14th, 25 cases, 3 deaths, distributed as follows: Rezayeh (Azerbaijan West) 3 cases; Tabriz (Azerbaijan East) 4 cases, 2 deaths; Kasvin, 3 cases, 1 death; Kermanshah, 15 cases (December 1st to 7th, Persia, 10 cases).

SIAM: *smallpox* — December 30th to January 5th, 8 cases in the province of Xiengmai, Bayab circle (December 23rd to 29th, nil; December 16th to 22nd, 20 cases, 1 death in the same province).

TRANSJORDAN: *smallpox* — November 1st to 30th, 1 case.

Europe. — SPAIN: *varioloïde* — December 16th to 22nd, 14 cases, distributed as follows: Carmona 1, province of Badajoz 2, Catalonia 11.

GREAT BRITAIN (ENGLAND AND WALES): *smallpox* — November 1st to 30th, *smallpox* was mentioned as a cause of death in one case which was provisionally attributed to Havant U.D. (Hants).

GREECE: November 1st to 30th, *typhus* — 5 cases, 1 death, distributed as follows: Athens, 2 cases; Drama, 2 cases; Janina, 1 case, 1 death (October 1st to 31st, Greece, 6 cases); *smallpox* — 2 cases at Salonica (October 1st to 31st, Greece, 1 case).

HUNGARY: *typhus* — December 29th, 1 case in the village of Nadasladany, Fejer department.

LITHUANIA: *typhus* — December 17th to 31st, 3 cases, distributed by districts as follows: Kedainiai 1, Seiniai 1, Trakai 1 (December 10th to 16th, Lithuania, 4 cases).

POLAND: *typhus* — December 16th to 22nd, 33 cases, 1 death (December 9th to 15th, 38 cases, 1 death).

ROUMANIE: *typhus exanthématique* — du 16 au 23 novembre, 28 cas, 4 décès ainsi répartis: Départements de: Ismail, 1 cas; Lapusna, 6 cas; Orhei, 1 cas; R. Sarat, 3 cas, 1 décès; Tecuci, 2 cas; Tighina, 5 cas, 1 décès; villes de: Chisinau, 2 cas, 1 décès; Iasi, 3 cas (8-15 novembre, Roumanie, 12 cas, 2 décès).

YUGOSLAVIE: *typhus exanthématique* — du 8 au 14 décembre, 3 cas, sans décès dans le banovinat de la Drina; du 1^{er} au 7 décembre, néant.

Océanie. — INDES ORIENTALES NÉERLANDAISES Provinces: Java, *peste* — du 18 au 24 novembre, 413 décès (11-17 novembre, 390 décès).

IV. — PESTE DES RONGEURS.

Afrique. — KÉNIA: du 2 au 15 décembre, Mombassa, 1.146 rats capturés, 27 examinés, aucun reconnu *pesteux*.

NIGÉRIA: du 18 au 24 novembre, Lagos, 1.195 rats capturés, 688 examinés; Port-Harcourt, 612 rats capturés et examinés; du 11 au 17 novembre, Lagos, 1.165 rats capturés, 693 examinés; Port-Harcourt, 667 rats capturés et examinés. *Aucun de ces animaux n'a été reconnu pesteux.*

Asie. — INDE BRITANNIQUE: du 30 septembre au 27 octobre, Bassein, 280 rats capturés, 84 examinés, aucun reconnu *pesteux*; Rangoun, 59.011 rats capturés, 2.953 examinés, aucun reconnu *pesteux*.

V. — INFORMATIONS DIVERSES.

Asie. — HONG-KONG: 1 cas de *variolo* a été importé pendant la semaine finissant le 29 décembre.

ROUMANIA: *typhus* — November 16th to 23rd, 28 cases, 4 deaths distributed as follows: Departments: Ismail, 1 case; Lapusna, 6 cases; Orhei, 1 case; R. Sarat, 3 cases, 1 death; Tecuci, 2 cases; Tighina, 5 cases, 1 death; Towns: Chisinau, 2 cases, 1 death; Iasi, 3 cases (November 8th to 15th, Roumania, 12 cases, 2 deaths).

YUGOSLAVIA: *typhus* — December 8th to 14th, 3 cases, no deaths, in the Drina banovine; December 1st to 7th, nil.

Oceania. — NETHERLANDS EAST INDIES: Provinces: Java, *plague* — November 18th to 24th, 413 deaths (November 11th to 17th, 390 deaths).

IV. — RODENT PLAGUE.

Africa. — KENYA: December 2nd to 15th, Mombasa, 1,146 rats caught, 27 examined, none proved *plague-infected*.

NIGERIA: November 18th to 24th, Lagos, 1,195 rats caught, 688 examined; Port Harcourt, 612 rats caught and examined; November 11th to 17th, Lagos, 1,165 rats caught, 693 examined; Port Harcourt, 667 rats caught and examined. *None of these rodents proved plague-infected.*

Asia. — BRITISH INDIA: September 30th to October 27th, Bassein, 280 rats caught, 84 examined, none proved *plague-infected*; Rangoon, 59,011 rats caught, 2,953 examined, none proved *plague-infected*.

V. — MISCELLANEOUS INFORMATION.

Asia. — HONG-KONG: 1 case of *smallpox* was imported during the week ended December 29th.

VI. — PORTS: DATE DU DERNIER CAS NOTIFIÉ AU COURS DU MOIS ÉCOULÉ.

VI. — PORTS: DATE OF THE LAST CASE NOTIFIED DURING THE LAST MONTH.

(10 décembre 1934-9 janvier 1935) — (December 10th, 1934, to January 9th, 1935).

	Peste Plague	Choléra Cholera	F. Jaune Yellow F.	Typhus exanth.	Variole Smallpox		Peste Plague	Choléra Cholera	F. Jaune Yellow F.	Typhus exanth.	Variole Smallpox
						Asie (suite)					
Afrique						Canton	—	—	—	—	5.I
Alexandrie	—	—	—	15.XII	—	Chang-Hai	—	—	—	—	29.XII
Bathurst	—	—	24.XII	—	—	Chittagong	—	29.XII	—	—	—
Damiette	—	—	—	15.XII	—	Colombo	29.XII	—	—	—	5.I
Port-Saïd	—	—	—	29.XII	—	Haïfa	—	—	—	29.XII	—
Tunis	—	—	—	31.XII	—	Haiphong	—	—	—	—	5.I
						Hong-Kong	—	—	—	—	5.I
Amérique						Jaffa	—	—	—	15.XII	—
Alagoas	24.XII	—	—	—	—	Macao	—	—	—	—	5.I
						Madras	—	29.XII	—	—	29.XII
Asie						Néapatam	—	—	—	—	29.XII
Bassein	29.XII	29.XII	—	—	—	Pnom-Penh	22.XII	—	—	—	—
Bombay	—	—	—	—	29.XII	Rangoun	—	—	—	—	29.XII
Calcutta	—	29.XII	—	—	29.XII	Tourane	—	—	—	—	5.I
						Tuticorin	—	—	—	—	15.XII
						Vizagapatam	—	—	—	—	22.XII

Paris, le 9 janvier 1935.

Le Directeur de l'Office international
d'Hygiène publique:

(Signé) Dr Georges ABR.